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رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه مسئول رسیدگی قضایی 
به پرونده »شخص قاضی« اســت و »ضابط« باید در کنار 
قاضی قرار گیرد، گفت: شــناخت مقــام قضایی از ضابط و 
ویژگی ها و ابعاد شــخصیتی و کاری او موضوع بسیار حائز 

اهمیتی است و این شناخت به مرور زمان حاصل می شود.
بــه گزارش قوه قضائیه، محســنی اژه ای، ۱۴ تیر ضمن 
بازدید از دادسرای شهید مقدس – جرایم امنیتی- تهران، 
در جمع قضات و کارکنان این دادســرا توصیه های مهمی 
را خطاب به مســئولان و دســت اندرکاران قضایی ذیربط 
درخصوص نحــوه نظارت و تعامل با ضابطین مطرح کرد و 
گفت: مسئولان ذی صلاح قضایی و مشخصاً مقامات دادسرا 
باید ضمن بهره گیری از تخصص، امکانات و مسئولیت های 
قانونی ضابطین در امر خطیر کشــف جرم و تعقیب متهم، 
بر این نکته مهم توجه داشــته باشند که مسئول رسیدگی 
قضایی به پرونده شــخص قاضی است و اوست که شرعاً و 
عرفاً پاسخگوی پرونده می باشد؛ بر همین مبنا، ضابط باید 
در کنار قاضی قرار گیرد و کمک کار او در ســیر رسیدگی 

به پرونده باشد.
محسنی اژه ای در ادامه بیان داشت: شناخت مقام قضایی 
از ضابــط و ویژگی ها و ابعاد شــخصیتی و کاری او موضوع 
بسیار حائز اهمیتی است و این شناخت به مرور زمان حاصل 

می شود.
وی در همین راستا گفت: ما در فرآیند دادرسی در عین 
اینکه به اخذ اطلاعات و کشــف جــرم می پردازیم، باید به 
مقوله تربیت و هدایت متهم نیز نگاه ویژه ای داشته باشیم؛ 
به طریق اولی در مورد ضابطین هم به همین شــکل است 
و این رویکرد هدایتــی و تربیتی متهمین و محکومین در 

ضابطین هم باید مورد توجه ویژه قرار گیرد.
توجه تمام و کمال به موازین شــرعی و قانونی در انجام 
تحقیقات ، بازرسی ها، جلب ها و بازجویی ها و نظارت ویژه بر 
کار ضابطین در این حوزه ها، از جمله تاکیدات رئیس عدلیه 

خطاب به مسئولان دادسرا بود.
رئیس دستگاه قضا در ادامه خطاب به مسئولان دادسرا 
تاکیــد کرد که از مســائلی نظیر عدم صورتجلســه ضابط 
پیرامون انجام مراحل مختلف بازرســی به ســادگی عبور 
نکنند و چنانچه یــک ضابط پس از اجازه مقام قضایی و با 
رعایت موازین قانونی، اقدام به بازرسی و یا ضبط اشیایی از 
متهم کرد و نســبت به صورتجلسه کردن آن ، اقدام لازم را 
ترتیب نداد، موضوع را به صورت دقیق پیگیری کنند؛ چرا 
که عدم صورتجلسه موارد بازرسی از ناحیه ضابط زمینه ساز 
مشکلات و فساد بوده و برای خود ضابط نیز خطرناک است.
رئیــس قوه قضائیه البته به مســئولان قضایی ذیربط و 
مشخصاً مقامات دادســرا تاکید کرد که در سیر رسیدگی 

به پرونده و تحقیق از متهم یا متهمین حتماً بهره گیری از 
نظرات تخصصی ضابطین را مورد توجه قرار دهند.

رئیــس قوه قضائیــه در ادامــه بر اهمیــت و ضرورت 
جمع آوری ادلهّ و اســناد ناظر بر اتهام انتسابی فرد پیش از 
مرحله احضار و بازداشت او تاکید کرد و گفت: باید از ضابط 
بخواهیم تا آنجایی که مقدور است قبل از مرحله بازرسی و 
جلب فرد، نســبت به جمع آوری ادله ، اسناد و مدارک ناظر 
بر انتســاب اتهام به فرد، اقدام کنــد و حتی الامکان نباید 
ابتدا فرد را بازداشت و سپس نسبت به تحصیل ادله اتهامی 

اقدام کرد.  
وی همچنین خطاب به مسئولان دادسرا گفت: در جریان 
دستوراتی که خطاب به ضابطین صادر می کنید باید دقت 
داشته باشــید که تا حتی الامکان، اطلاعات پیرامون اتهام 
انتسابی به فرد، قبل از بازداشت او به دست شما برسد؛ البته 
در برخی از موارد تحقق این امر ممکن نیســت اما اهتمام 

شما باید آن باشد که تا حد مقدور، این مورد لحاظ شود. 
نظارت بر وضعیت فرد بازداشــتی و سرکشــی از محل 
بازداشــت او بدون اطلاع قبلی، توصیه دیگر قاضی القضات 
خطاب به مســئولان دادســرا بود؛ رئیس عدلیه در همین 
رابطه تصریح کرد: قضات و بازپرس هایی که اقدام به صدور 
قرارهای بازداشت موقت می کنند دارای مسئولیت شرعی و 
قانونی هســتند و باید در مدتی که فرد متهم در بازداشت 
به ســر می برد، بر مراحل مختلف تحقیقــات از او نظارت 
داشــته باشــند بدون اطلاع قبلی از وضعیت متهم بازدید 
کننــد و توجه کنند که در اختیــار بودن متهم نزد ضابط، 

رافع مسئولیت های شرعی و قانونی قاضی صادرکننده قرار 
نیست.

توصیه دیگری که حجت الاســلام والمسلمین محسنی 
اژه ای در جریان ســخنرانی امروزش در جمع مســئولان و 
کارکنان دادسرای شــهید مقدس – جرائم امنیتی مطرح 
کرد، اهمیت برخورد محترمانه و کریمانه با خانواده متهمین 
بود؛ قاضی القضات در این راستا گفت: مقوله رفتار محترمانه 
با خانــواده متهمین و زندانیان و وقت ملاقات دادن به آنها 
جهت دیدار با عضو خانوداه شان موضوع بسیار حائز اهمیتی 
است؛ باید توجه داشت که در بسیاری از موارد، خانواده فرد 
زندانی، هم مسیر او نیست و با راه طی شده توسط او مخالف 
بوده اســت. رئیس قوه قضائیه همچنین با تاکید بر اینکه 
باید پس از بازداشــت فرد، خانواده او را در جریان قرار داد، 
گفت: ما مسئول تفهیم اتهام به متهم هستیم  اما در برخی 
موارد این خانواده متهم بازداشتی است که با قرار گرفتن در 
جریان امور می تواند به روشن شدن برخی از ابعاد پرونده یا 
قانع کردن عضو بازداشتی خانواده خود بواسطه نفوذ کلامی 
که بر او دارد، کمک کند همچنین لازم است در صورتی که 
متهم در خیابان و مکانی غیر از منزل مســکونی بازداشت 

می شود مراتب به اطلاع خانواده اش برسد.
رئیــس قوه قضائیه در پایان با اشــاره به اهمیت تعامل 
میان مقام قضایی و ضابطین در امر برقراری و ارتقاء امنیت 
و مقابله با جرائم سازمان یافته، خطاب به مسئولان دادسرا 
تاکیــد کرد: در برخــورد با افرادی که به اشــکال مختلف 
آرامش مردم را سلب می کنند و امنیت جامعه را به مخاطره 

می اندازند باید با نهایت سرعت، دقت و جدیت اقدام شود. 
همچنین معاون دادســتان تهران و سرپرست دادسرای 
جرائم امنیتی طی سخنانی از کاهش چشمگیر و محسوس 
آمار پرونده های مُســن طی یک سال گذشته و همچنین 
ابلاغ الکترونیکی حدود صددرصدی آراء در تمامی شــعب 
این دادســرا خبر داد و گفت: در حــال حاضر تمام اوقات 

رسیدگی در این دادسرا زیر یک ماه تعیین می شوند.
محســنی اژه ای پس از ســخنرانی در جمع مسئولان 
و کارکنان دادســرای شــهید مقدس – جرائــم امنیتی از 

بخش های مختلف این دادسرا بازدید به عمل آورد.
رئیــس قوه قضائیــه در بازدید از شــعب اجرای احکام 
دادســرا، برخی پرونده هایی را که فرایند رسیدگی به آنها 
طولانی شــده بود مــورد پیگیری قــرار داد و علت اطاله 

رسیدگی به آنها را جویا شد.
رئیس قوه قضائیه همچنین پرونده های دارای زندانی را 
نیز در این واحد قضایی مورد بررســی قرار داد و مشــخصاً 
به مطالعه چند مورد از این پرونده ها پرداخت و دســتورات 

مقتضی را درخصوص آنها صادر کرد. 
بررســی و مطالعه پرونده های بایگانی شده و همچنین 
چند پرونده که به تازگی در مرجع قضایی بالاتر به آنها نقص 
گرفته شده و مجدداً به دادسرا ارجاع داده شده بود، بخش 
دیگری از بازدید رئیس عدلیه از دادسرای جرائم امنیتی بود.

رئیس قوه قضائیه همچنین بــا چند تن از مراجعان به 
دادسرای امنیت به صورت مستقیم و بدون واسطه صحبت 

کرد و در جریان مسائل و مشکلات آنها قرار گرفت.
گفت وگوی صمیمانه با کارکنان دادســرای ناحیه ۳۳ و 
کسب اطلاع از وضعیت حقوقی و سابقه کار آنها بخش دیگر 
بازدید رئیس عدلیه از این دادســرا بود؛ مسئولان دادسرای 
شهید مقدس ضمن اشاره به کارشبانه روزی و خارج از وقت 
اداری کارکنان این دادسرا به میزان دریافتی و حقوق پایین 

آنها اشاره داشتند.
محسنی اژه ای در جریان این بازدید با تعدادی از متهمان 
نیز به گفت وگو پرداخــت؛ دو نفر از این متهمان از اعضای 
یک باند ســازمان یافته جعل از طریق چک های مســروقه 
بودند؛ اعضای این باند در شهرهای مختلف از داخل منازل 
و خودرو اشــخاص اقدام به ســرقت چند هزار برگ چک 
کرده و به صــورت جعلی مبادرت به امضای آنها می کردند 
و این بــرگ  چک ها را به میزان دو تا ســه میلیون تومان 
می فروختند. تراکنش های مالــی برخی اعضای باند مزبور 
بــالای یک میلیارد تومان در ماه بود. رئیس قوه قضائیه در 
جریان گفتگو با دو تن از متهمان این پرونده، نسبت به نحوه 
فعالیت مجرمانه آنها و همچنین وضعیت شغلی و خانوادگی 

آنها کسب اطلاع کرد.

رئیس قوه قضائیه در بازدید از دادسرای جرایم امنیتی:

مسئول رسیدگی قضایی، شخص »قاضی« است
ضابط باید کنار قاضی قرار گیرد

رئیس جمهور امضای تفاهم نامه ۷ میلیارد دلاری برای 
سرمایه گذاری در میدان مشترک نفتی آزادگان را مصداق 
بسیج توان داخلی کشــور دانست و اظهار داشت: هدایت 
نقدینگی در مســیر رونق تولید، بهره مندی از توان فنی و 
جذب سرمایه گذاری داخلی در رشد اقتصادی و پیشرفت 

کشور بسیار موثر است.
به گزارش ایســنا،  سید ابراهیم رئیســی بعد از ظهر 
سه شنبه در مراســم امضای »تفاهم نامه توسعه یکپارچه 
میدان مشــترک نفتی آزادگان« بین شــرکت ملی نفت 
ایران، بانک ها و شرکت های اکتشاف و تولید جذب سرمایه 
و ســرمایه گذاری در زمینه رونق تولید و ایجاد اشتغال را 
از مهمترین ضرورت های امروز کشور دانست و گفت: یکی 
از اهداف و دلایل اجرای اصلاحات اقتصادی فراهم کردن 

زمینه برای جذب سرمایه در عرصه تولید است.
رئیس جمهور تحقق هدف رشــد اقتصادی ۸ درصدی 
را نیز در گرو افزایش سرمایه گذاری دانست و افزود: کاری 
که امــروز در نتیجــه هم افزایی و کنار هــم قرار گرفتن 
شــرکت های بزرگ اقتصادی به عنوان پیشــرانان اقتصاد 
برای اجرای طرح توســعه یکپارچه میدان مشترک نفتی 

آزادگان انجــام شــده گام اول در ایجاد زمینه های جذب 
سرمایه در مسیر تولید و رشد اقتصادی است.

رئیسی گام دوم این حرکت را به میدان آمدن بانک ها 
دانســت و اظهار داشت: صاحب نظران اقتصادی اتفاق نظر 
دارنــد که خلق نقدینگی وقتی مایه نگرانی اســت که به 
سمت تولید هدایت نشود، ولی اگر افزایش نقدینگی صرف 
رونق و تقویت بسترهای تولید شود، نگرانی ایجاد نخواهد 

کرد.
رئیس جمهور یکــی از مهمترین بخش ها برای جذب 
ســرمایه گذاری و رونق تولید را بخش نفت و پتروشیمی 
معرفــی و تصریح کرد: اتفاق امــروز در انعقاد تفاهم نامه 
مشــارکت بانک ها و شــرکت های بزرگ اقتصادی و فنی، 
بــرای اجرای یک طرح بزرگ نفتی، علاوه بر تامین منابع 
اجرای یک پروژه بزرگ، مصداق بســیج توان داخلی بوده 
و زمینه ارتقای اعتماد ســرمایه گذاران بخش خصوصی و 
مردم برای مشــارکت در چنین طرح هــای بزرگی را نیز 

فراهم می کند.
رئیســی با تاکید بــر اینکه ارتقای بهــره وری نیز باید 
توامان با جذب سرمایه مورد توجه قرار گیرد، خاطرنشان 

کرد: افزایش سرمایه گذاری و ارتقای بهره وری باعث رشد 
اقتصادی خواهد شد.

رئیس جمهور با بیان اینکه انعقاد این تفاهم نامه را باید 
در راستای هم افزایی منابع و توانمندی های داخلی به فال 
نیک گرفت، گفت: وقتــی بانک های بزرگ و مورد اعتماد 
مردم در اجــرای چنین طرح هایی پای کار بیایند، اعتماد 
مردم و بخش خصوصی نیز به چنین طرح هایی جلب شده 
و ســرمایه های خرد و کلان ســرگردان در جامعه نیز در 

مسیر توسعه پایدار کشور به این طرح ها جذب می شود.
وی اجــرای چنین طرح هایی را مصــداق تلاش برای 
تحقق شعار سال »تولید، اشــتغال، دانش بنیان« دانست 
و افــزود: جــذب ســرمایه های کلان و منابــع بانک ها و 
شرکت های بزرگ اقتصادی برای توسعه و پیشرفت کشور، 
برای مــردم اعتماد آفرین و برای دشــمنان ناامیدکننده 

است. 
رئیــس جمهور اظهــار داشــت: در ســال های اخیر 
سرمایه گذاری در زیرساخت های اساسی کشور اعم از ریل 
و بــرق و امثال آن، بخصوص نفت و انــرژی، آنچنان که 
باید انجام نشــد، ولی در دولت مردمی منتظر خارجی ها 

نماندیم و لــذا مردم نتایج امیدبخــش و غرورآفرین این 
سرمایه گذاری ها را به زودی مشاهده خواهند کرد. مهندس 
جواد اوجی وزیر نفت نیز در این مراسم با اشاره به اهمیت 
سرمایه گذاری در صنعت نفت گفت: یکی از اولین اقدامات 
وزارت نفــت دولت مردمــی تدوین برنامــه ای در زمینه 
ســرمایه گذاری بود که بر اساس آن مشخص شد در طول 
۸ سال نیاز به حداقل ۱۶۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری در 

صنعت نفت داریم.
وزیر نفت همچنین با اشاره به برگزاری جلسات متعدد 
برای تعیین اولویت های ســرمایه گذاری در صنعت نفت، 
از مدیریــت معاون اول رئیس جمهــور در این زمینه نیز 
قدردانی کرد و افزود: تامین سرمایه گلوگاه توسعه صنعت 
نفت بود که با دستورات رئیس جمهور و تلاش های دکتر 
مخبر توانســتیم تــوان هلدینگ ها و شــرکت های بزرگ 
اقتصادی را در کنار بانک ها بــه میدان بیاوریم تا با تکیه 
بــر اعتبار آنها، بســتر جذب ســرمایه های مردم و بخش 
خصوصــی در این طرح ها نیز مهیا شــود. مهندس اوجی 
اظهار داشت: در گام اول اجرای ۵ پروژه بزرگ برنامه ریزی 
شده است که هر هفته اجرای یکی از آنها آغاز خواهد شد.

نماینده اهواز در مجلس شــورای اسلامی گفت: نباید 
دستمزد قشری ۱۰ درصد و قشر دیگر ۶۰ درصد افزایش 
داشته باشد زیرا همه جامعه در این تورم زندگی می کنند 
بنابراین در مجلس شــورای اســلامی تلاش می کنیم که 

حقوق ها بر اساس عدالت پرداخت شود.
مجتبی یوســفی در آیین تجلیل از مدافعان ســلامت 
مراکز بهداشــت اهواز که ۱۳ تیرمــاه در تالار اجتماعات 
شرکت گاز خوزستان برگزار شــد، با اشاره به نقش کادر 
بهداشــت و درمان در دوران جنگ اظهار کرد: در دوران 
کرونــا نیز مدافعان ســلامت با کمترین حقــوق و مزایا، 
بی منت و در بدترین شرایط به مردم خدمت رسانی کردند 

و بیش از ۳۰۰ شهید در این راه تقدیم کردند.
به گزارش ایســنا، وی افزود: در دو سال گذشته کسی 
جرات نمی کرد وارد بیمارســتان شــود اما کادر درمان با 

علم به خطر، جان خود را کف دســت گرفتند و از خانه و 
فرزندان دور شدند و به مردم خدمت کردند. نماینده اهواز 
در مجلس شورای اسلامی گفت: در خوزستان حدود ۵۰ 
نفر از مدافعان سلامت به طور مستقیم و غیر مستقیم در 
این راه جان شان را از دست دادند که پیگیر ثبت شهادت 

این افراد هستیم.
وی ادامه داد: ســال گذشــته در این بازه زمانی روزانه 
۷۵۰ نفر تلفات ناشــی از کرونا در کشــور داشتیم که با 
واردات ۱۵۰ میلیون دوز واکسن و تلاش مدافعان سلامت، 
در نهایت به شرایط کنونی رســیدیم. یوسفی با اشاره به 
پرداخــت حقوق های متفاوت به کادر بهداشــت و درمان 
گفت: در بخش بهداشــت و درمان انواع و اقسام قراردادها 
را داریم که موجب شــده با وجــود اینکه همه یک کار را 
انجام می دهند حقوق متفاوتی دریافت کنند. با پیگیری ها 

در سال ۹۹ آزمون استخدامی برگزار شد و موضوع تبدیل 
وضعیت نیروهای شرکتی ایثارگر نیز انجام شد. وی افزود: 
در آزمون اســتخدامی برای کســانی کــه در حوزه کرونا 
خدمت کردند ضریبی در نظر گرفته شد. اکنون نیز پیگیر 
تبدیل وضعیت نیروهای شــرکتی و ۸۹ روزه هستیم زیرا 
نباید کسانی که در شرایط سخت، جان فشانی کردند تنها 
در آن دوران مورد توجه قرار بگیرند و بعد بگوییم به آن ها 

نیاز نداریم. 
نماینده اهواز در مجلس شورای اسلامی گفت: عدالت 
نیســت که برای یک کار چند نوع حقوق پرداخت شــود 
بنابراین این موارد را مجددا در مجلس پیگیری می کنیم. 
در ایــن زمینه داریم تعاملی با دولت انجام می دهیم تا بار 

مالی آن تامین شود.
وی بیــان کرد: در پرداخت حقوق و دســتمزد به این 

موضــوع اعتقاد نداریم که لزوما عدالــت به معنی برابری 
است؛ عدالت نیست فرد با تحصیلات بیشتر  و کار بیشتر 
حقوق کمتری بگیرد. اگر در یک وزارتخانه برای یک کار 
با یک مدرک چند نوع حقوق پرداخت شــود، بی عدالتی 
است. اگر حقوق فردی که در بدترین شرایط از جان خود 
مایه می گذارد نیز با فردی که در تهران و در شرایط آب و 
هوایی خوب پشت میز نشسته است، یکسان باشد عدالت 

برقرار نشده است. 
یوســفی با بیان اینکه شرایط مالی کشور سخت است، 
افزود: با این وجود پیگیر حق کارمندان و پرسنل هستیم. 
نباید دستمزد قشــری ۱۰ درصد و قشر دیگر ۶۰ درصد 
افزایش داشــته باشد زیرا همه جامعه در این تورم زندگی 
می کننــد بنابراین در مجلس شــورای اســلامی تلاش 

می کنیم که حقوق ها بر اساس عدالت پرداخت شود.

یک فعال سیاسی تاکید کرد: به نظر می رسد دولت باید 
از این ادعای منجی بود و پاکدســت بودن دســت بردارد و 
رجوع کند اولا در گذشــته چه رخ داده اســت. بر اســاس 
قواعد؛ فرصت ها، تهدیدها، ضعف و قوت هایش را مشــاهده 
کند و مســائل را اهم فــی الاهم و مشــاهده کند کجا ها 
زخم در اســتخوان و عمیق شــده است. غلامرضا ظریفیان 
در گفت وگــو با خبرنــگار ایلنا، دربــاره صحبت های اخیر 
رئیس جمهور در خصوص مسائل و مشکلات و این که علت 
تمامی اتفاقات امروز کشــور دولت گذشته است؛ حال چه 
باید کرد، گفت: معتقدم مسائل بنیادی تر از این گفته هاست؛ 
کاندیدا و جریانات هنگامی که می خواهند ســر کار بیایند 
به نظر می رســد تصویر درســت و دقیقی از مسائل کشور 
ندارند بنابراین اگر رجوع کنیم به گفته های آقای رئیســی 
که هنگام انتخابات داشــتند، مخصوصا نقدهایی که ایشان 
به دولت های پیشــین به خصوص دولت آقای روحانی ارائه 
می کرد، این طور عنوان می شــد که جریانی سر کار می آید 
می تواند منجی مسائل مختلف کشور باشد. این فعال سیاسی 
افزود: مسائل کشور ریشه عمیق دارد و کسانی که خودشان 
را در این موقعیت ها قــرار می دهند، دقیقا نمی دانند با چه 
مسائل و مشکلاتی روبه رو هســتند با چه انباشت هایی در 

مسائل ساختاری و رفتاری باید چالش داشته باشند، بنابراین 
با وجود بی اطلاعی خودشان را در این معرکه وارد می کنند 
و بعــد حرف ها و قول و قرارهایی را مطرح می کنند. جامعه 
هم به دلیل مشــکلاتی که به خصوص در عرصه اقتصادی 
روبه رو اســت، این تلقی برایش پیش می آید که یک دست 
غیب و پنهان به میدان خواهد آمد و مسائل را رفع و رجوع 
خواهد کرد.  وی با اشــاره به این که اگر همین ســخنرانی 
اخیر آقای رئیسی را بگذاریم کنار بیانات ایشان در بحث های 
کاندیداتوری مشخص خواهد شد چه فاصله جدی بین آن 
بیانات و این صحبت اخیر ایشــان است، عنوان کرد: عمدتا 
این رفتارها را باید گذاشت پای یک عدم شناخت عمیق از 
مکانیزم ها و مســائل عرصه سیاسی و اقتصادی؛ به هر حال 
واقعیت ها هنگامی که خودشان را آن گونه که هستند نشان 
می دهند، خطاها صورت می گیرد. ظریفیان خاطرنشان کرد: 
در بحث اداره جامعه ما با دو خطا روبه رو هســتیم، نخست 
عدم شــناخت عمیق  ریشه ها. خطای دوم این است که به 
جای این که بروند ســراغ ریشه های مسائل واقعی همچون 
مشکلات اقتصادی، اجتماعی و سیاسی که بخشی از آن ها 
در ساختار نهفته است و فهم عالمانه و تحلیلی داشته باشند 
و اینکه چه رفتارهای عمیق و پیچیده ای در این عرصه وجود 

دارد و به اهل دانش بــرای رفع و حلش رجوع کنند، دچار 
فراکنی می شــوند. در واقع با ضعف شناختی که وجود دارد 
و همچنین حجم مشــکلات و انبوه آنان توانایی میزان حل 
در خودشــان پیدا نمی کنند و به جای ریشه یابی مسئله و 
رجوع به اصحاب دانش، نخبگان اقتصادی و جامعه شناسی و 
حکمرانی خوب دوباره به سمت اینکه دیگری را متهم کنیم، 

می رویم و خودمان را از موقعیت پاسخگویی مبرا می کنیم.
وی با بیان این که این درست است که مسائل اجتماعی، 
سیاسی و فرهنگی مان یک انباشتی از تدبیرها و ساختارهای 
غلــط دارد و ایــن دولت هم میراث دار همان ســاختارها و 
رفتارها اســت و خودش هم در همین متن عمل می کند، 
افزود: به نظر می رســد دولت باید از این ادعای منجی بودن 
و پاکدســت بودن دست بردارد و رجوع کند اولا در گذشته 
چه رخ داده است بر اساس قواعد، فرصت ها، تهدیدها، ضعف 
و قوت هایش را مشــاهده کند و مســائل را اهم فی الاهم و 
مشاهده کند کجا ها زخم در  استخوان و عمیق شده است و 
اجــازه آن انعطاف لازم را در دولت نمی دهد و در عین حال 

برویم به سمت این که اعتماد و اقناع عمومی ایجاد کنیم.
این فعال سیاسی تاکید کرد: به جای این که باعث به انزوا 
کشیدن نخبگان و نهاد دانش شویم، از آن ها کمک بگیریم 

و در کنار این کار از شیوه های حکمرانی خوب، شفاف سازی 
مسائل، اصلاح ساختارها بهره ببریم. ما امروز با یک معضل 
ســاختار-کارگزار روبه رو هستیم که در این شرایط پیچیده 
در هم تنیده مشــکلات علاوه بر اصلاح ســاختارها نیازمند 
بهره گیری از کارگزاران توانمند و با تجربه است و نمی توانیم 
این مشکلات انباشت شــده را با سعی و خطا و با نیروهای 
کم تجربه حل کنیم.  وی ادامه داد: اســتمرار و حاصل این 
بحث هــا این خواهد بود که تصور جامعه بر این باشــد که 
همچنان در بر یک پاشــنه می چرخد. آیا وقت آن نیســت 
بعد از ۴ دهه یک بار عمیق تر به مســئله نگاه شود و با یک 
نگاه ملی و دور شــدن از توهمــات منجی گرایانه بیاییم با 
واقعیت و ظرفیت های بسیاری خوبی که داریم و با استفاده 
از نهاد دانش در حکمرانی  و در عین حال تصمیم به اتخاذ 
سیاست های درست در روابط بین الملل کمک کنیم جامعه 
ما از آســیب های ســاختاری و رفتاری عبور کند. ظریفیان 
خاطرنشــان کرد: این نوع رویکرد به مســائل حاصلش این 
خواهد بود کــه همچنان ما در واقع به جای رفتن ســراغ 
علت ها، سراغ معلول برویم نهایتا نه اعتماد عمومی را ایجاد 
خواهد کرد و نه چشــم اندازی برای حل اساسی مشکلات 

ایجاد خواهد شد.

رئیس جمهور در مراسم امضای تفاهم نامه سرمایه گذاری در میدان مشترک نفتی آزادگان:

منتظر خارجی ها نماندیم

اعتراض به ناعدالتی در افزایش حقوق سال جاری

نباید دستمزد قشری ۱۰ درصد و قشر دیگر ۶۰ درصد افزایش داشته باشد

غلامرضا ظریفیان:

دولت از ادعای منجی بودن دست بردارد و سراغ ریشه های مشکلات برود

اصلاح الگوی مصرف برق، از مردم تا دولت 
زهرا تاجیک 

این روزها یکبار دیگر مصرف برق در کشور به طور بی سابقه ای بالا رفته است، به 
طوری که بر اساس اعلام مقامات وزارت نیرو، مصرف برق در منطقه تهران شامل 
استان تهران، البرز و قم به بیش از ۱۱ هزار و ۸۰۰ مگاوات رسید که مصرف بسیار 
بالایی اســت. همچنین مصرف برق در تهران بزرگ نیز تا ۳۰۰ مگاوات بیشتر از 
الگوی مجازی شــد که برای این کلانشهر در نظر گرفته شده است. از سوی دیگر 
چند روز پیش مصرف برق کل کشور از مرز ۶۷ هزار مگاوات گذشت و به عدد ۶۷ 
هزار و ۳۱۸ رسید که این میزان مصرف رکورد پارسال را شکست و رکورد امسال 
نیز همین عدد اســت. اگر چه بخشی از این افزایش مصرف برق، ناشی از گرمای 
کم سابقه هوا است و بررسی ها نشانگر آن است که به ازای هر یک درجه افزایش 
دمای هوا، بین ۵۰۰ تا ۷۰۰ مگاوات به میزان مصرف برق افزوده می شود اما از این 
واقعیت هم نباید چشم پوشی کرد که بخشی از مصرف بی رویه و بیش از حد برق 
در کشور ناشی از فقدان فرهنگ و الگوی مصرف در کشور است. این موضوع باعث 
شده که در زمینه های مختلف، میزان مصرف  بعضی کالاها در کشور بالاتر از حد 
جهانی باشــد: بالا بودن دور ریز نان، مصرف بیش از حد بنزین، مصرف عجیب و 
غیر قابل کنترل آب، مصرف بالای دارو نسبت به میانگین جهانی و.... این در حالی 
است که طی حداقل دو دهه گذشــته در این باره هشدارهای بسیاری داده شده 
است اما اگر چه تغییراتی در میزان مصرف این اقلام در کشور صورت گرفته اما باز 
هم شاهد این وضعیت هستیم. در این باره چند نکته است که باید مورد توجه قرار 
گیرد: ۱- فرهنگ سازی برای هر کاری باید دائمی و بر اساس استراتژی مشخص و 
دراز مدت باشد. مثلا این روزها بسیار شاهدیم که به مردم این امر گوشزد می شود 
که در ســاعات پیک مصرف برق از وســایل برقی پرمصرف استفاده نکنند یا قرار 
دادن وسایل الکترونیکی در حالت standby  در دراز مدت درست نیست و برق 
زیادی را هدر می دهد؛ این نکات باید همراه با گســترش، فروش و اشاعه مصرف 
لوازم مختلف برقی به مردم آموزش داده می شد و ملکه ذهن ها بود، نه اینکه در این 
روزهای بحران یکباره سعی شود این موضوع به خورد اذهان عمومی داده شود! 2- 
فرهنگ سازی مصرف باید همه جانبه و بر اساس نگاه اجتماعی باشد. اگر قرار است 
به مردم اصلاح فرهنگ مصرف آموزش داده شــود تنها اشاره به برق کافی نیست. 
باید این آموزش به مردم داده شــود که اولا منافع عمومی بر منافع فردی ترجیح 
دارد، ثانیا کلا باید در مصرف هر نوع کالایی، نگاهمان نگاه ملی باشد. اینجا است 
که موضوع »اقتصاد مقاومتی« هم می تواند یادآوری شود و مورد توجه قرار گیرد. 
در واقع اینها همان اهدافی است که در اقتصاد مقاومتی باید مورد توجه قرار بگیرد 
و برای عموم مردم کشــورمان تبیین شود. بی شک یکی از برکات عملیاتی کردن 
اقتصاد مقاومتی، رسیدن به این نگاه اجتماعی و همه جانبه نگری در اصلاح الگوی 
مصرف اســت. ۳- واقعیت این است که بخشی از مصرف بی رویه کشور مربوط به 
ساختمان ها، امکانات و مجموعه های دولتی است. طبیعتا در ساعات اداری مصرف 
برق بیش از اندازه است و لازم است که اصلاح الگوی مصرف از ادارات و نهادهای 
دولتی و شــبه دولتی آغاز شود. اصلاح الگوی مصرف و صرفه جویی در این مراکز 
علاوه بر اینکه به طور مستقیم، مصرف برق را کاهش می دهد، باعث تقویت روحیه 
همکاری مردم می شود. بدیهی است که در غیر این صورت، تاثیر گذاری توصیه های 

دولت به مردم کم خواهد بود.

سرمقاله

جوابیه آموزش و پرورش به »مردم سالاری« 
درباره سخنان یک نماینده مجلس 

در پی درج سخنان حسین خسروی نماینده بیرجند در مجلس شورای اسلامی 
در روزنامه مردم سالاری روز هشتم تیرماه، که در تذکری به رئیس جمهور خواستار 
تعیین زمان برای »صادق الوعد بودن دولت« درباره اجرای طرح رتبه بندی معلمان 
شــده بود، وزارت آموزش و پرورش با ارســال جوابیه ای به مردم سالاری به تذکر 

نماینده بیرجند پاسخ داد.
متن پاسخ بدین شرح است:

قانون »رتبه بندی معلمان« براســاس ســند تحول بنیادین آموزش و پرورش 
)راهکار ۱۰/2( یکی از موضوعات مهمی اســت که در راســتای ارتقای شایستگی 
حرفــه ای معلمان باید به مرحله اجرا درآید. بنابراین با عنایت به اهمیت موضوع و 
دغدغه مندی دولت محترم سیزدهم »رتبه بندی معلمان« که فرآیند اجرایی سازی 
آن از سال ۱۳۹۰ شروع شده بود، سرانجام پس از گذشت حدود ۱۰ سال با حمایت 
و مدیریت دولت محترم در ســال ۱۴۰۰ به دو گام نهایی و اجرایی خود؛ تصویب 
به عنوان قانون در مجلس محترم شــورای اســلامی و تصویب آیین نامه در هیات 
محترم دولت رسید و سخنگوی محترم دولت در ۱۸ خرداد ماه ۱۴۰۱ در حاشیه 
نشست هیات دولت در گفت وگو با خبرنگاران نیز از تصویب آیین نامه اجرایی قانون 
رتبه بندی معلمان در هیات دولت خبر داد. شــایان ذکر است؛ پس از آنکه مجلس 
شــورای اســلامی طرح رتبه بندی معلمان را به عنوان قانون تصویب کرد؛ وزارت 
آمــوزش و پرورش موظف شــد تا در مهلت قانونی آیین نامه اجرایی شــدن آن را 
تهیه و تدوین و به هیات محترم دولت برای تصویب ارائه دهد. این آیین نامه هفت 
جلسه در کمیسیون های متعدد دولت مورد بررسی قرار گرفت و باتوجه به جایگاه 
معلمان گرامی و جامعه فرهنگیان و با در نظر گرفتن تمام جوانب،خوشبختانه کلیات 
آیین نامه به تصویب دولت رســید تا وزارت آمــوزش و پرورش بتواند در چارچوب 
آیین نامه به ســمت اجرای هرچه سریع تر و کیفی تر این قانون حرکت کند. بدون 
تردیــد وزارت آموزش و پرورش تمام تلاش خود را می کند تا در راســتای ارتقای 
منزلت اجتماعی و جایگاه حرفه ای منابع انسانی با تاکید بر نقش الگویی و جایگاه 

معلم، قانون رتبه بندی معلمان را به نحو احسن و شایسته به اجرا در آورد.

جوابیه

واکنش دادستانی زاهدان به هتاکی یک خواننده 
پاپ در کنسرت

دادستانی مرکز استان سیستان و بلوچستان به هتاکی یک خواننده پاپ در 
جریان برگزاری کنســرت ورود کرد. به گزارش قوه قضائیه، ابوالفضل احمدزاده 
سرپرست معاونت حقوق عامه دادستانی مرکز سیستان و بلوچستان در این باره 
اظهارکرد: متاســفانه طی روزهای گذشــته یک خواننده در شهرستان زاهدان 
حضور یافته و در خلال اجرای کنســرت خــود اهانتی به زبان، لهجه و گویش 
غنی مردم استان سیستان و بلوچستان کرده است که به هیچ وجه قابل پذیرش 
نیســت. وی افزود: نهادهای نظارتی و شــورای رســیدگی و نظارت بر اجرای 
صحنه ای موســیقی در استان که متولی آن فرهنگ و ارشاد اسلامی است باید 
به صورت جدی و از همان ابتدای امر این موارد را متذکر شوند. وی تاکید کرد: 
پرونده ای در خصوص اهانت خواننده پاپ مدنظر در دستگاه قضا تشکیل خواهد 
شــد. به گزارش ایسنا، عبدالسلام بلوچ زاده معاون هنری و سینمایی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی سیستان و بلوچستان نیز اعلام کرد: با توجه به استفاده 
گرشا رضایی خواننده پاپ کشــور از الفاظ ناشایست، توهین آمیز و رکیک در 
زاهدان، موسسه کنسرت گذار جهت ابلاغ تخلفات و بررسی موضوع و برخورد با 

متخلفان اعم از خواننده و موسسه، فراخوانده شد.

خرید و فروش برق در بورس انرژی 
کمکی برای توسعه نیروگاه هاست

عضو ناظر مجلس در شــورای عالی بورس گفت که با خرید و فروش برق در 
بورس انرژی کمکی به توســعه نیروگاه های بیشتر در کشور می شود. محسن 
علیزاده در گفت وگو با ایســنا نبود زیرســاخت های لازم برای توسعه را یکی از 
معضلات و مشکلات در عدم توسعه متوازن اقتصادی و صنعتی در کشور خواند 
و گفت: انرژی یکی از مهم ترین زیرســاخت های لازم برای توســعه است. برق 
هم بخشــی اعظمی از انرژی مورد نیاز صنایع و واحدهای تولیدی ما را به خود 
اختصاص می دهد. وی یادآور شــد: در سال های گذشــته به دلیل عدم انجام 
تکالیف قانونی دولت در ماده ۵۸ برنامه ششــم توســعه، نیروگاه های مورد نیاز 
کشور متناسب با ظرفیت ها ایجاد نشــد و همین باعث خاموشی های مکرر در 
یکی دو ســال گذشته شد. در کنار این موضوع، آلودگی های محیط زیستی به 
دلیل مصرف سوخت مازوت در نیروگاه های حرارتی رخ داد و مشکلات بیشتری 

را ایجاد کرد.
این عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اســلامی یکی از راه های 
برون رفت از ایــن وضعیت را پرداخت مطالبــات نیروگاه های بخش خصوصی 
دانست و گفت: بیش از ۵۱ درصد از نیروگاه های تولید برق کشور، نیروگاه های 
بخش خصوصی است منتهی حرف آنها این است که دولت برق خریداری کرده 
و با فرمول غلط و حتی با مبلغ بیشتر به صنایع فروخته بعد هم پول را از صنایع 

گرفته اما به نیروگاه ها باز نگردانده است.

اخبار کوتاه


